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Radoslav Zlý se práci s kůží věnuje od počátku 90. let. V Metylovicích, které jsou histo-
ricky spjaty s výrobou koženého zboží, šije na strojích starých i víc než 100 let. Společ-
ně s manželkou Martinou také vyrábějí z kůže. Nás nejvíc zajímají pouzdra na zbraně, 
k obvyklému sortimentu patří také tašky, peněženky nebo kožené zboží pro restaura-
ce. V rozhovoru s oběma manželi jsme se dotkli bohaté historie výroby z kůže v Mety-
lovicích u Frýdlantu nad Ostravicí, ale zajímala nás především jejich firma.

Marek BAKO

Jak jste se dostali k práci s kůží a vzni-
ku sedlářské dílny?

Radoslav: V roce 1992 jsem se přiže-
nil do rodiny Mročkových. Můj bývalý 
tchán Karel Mročka vyráběl westernová 
a anglická sedla a já jsem společně s ko-
legou začal tvořit pod jeho firmou K. M. 
Saddlery, tedy Karel Mročka sedlářství. 
Práce s kůží měla v rodině dlouhou tra-
dici, protože maminka pana Mročky, Ště-
pánka Lachenderová, pocházela z rodiny 
Lachenderů, kteří provozovali na Moravě 
obuvnickou dílnu.

Na zdech dílny vidím řadu dokumentů, 
které odkazují k tradiční práci s kůží 
v Metylovicích…

Radoslav: Metylovice byly prosla-
vené výrobou koňských bičů, známé 
byly především rodiny Bílků, Halatů, 
Šigutů a  Liberdů. Dodnes mají v  řadě 

po letech podívat, vždycky si vzpomenu, 
kde jsme měli stůl, kde jsme topili a tak 
dále.

Vraťme se zpátky k vašemu působení 
ve firmě K. M. Saddlery.

Radoslav: V devadesátých letech fir-
ma začala růst, zvlášť v  době, kdy byl 
boom prvních mobilních telefonů, ke 
kterým si lidé kupovali kožená pouzdra. 
To bylo přibližně v roce 1994, kdy se dílna 
přestěhovala o  kousek dál na Vrchovi-
nu, směrem na Lhotku. Tam jsem dělal 
mistra a bylo nás v té době 17 zaměst-
nanců. Nicméně poté přišla konkurence 
z Číny a v roce 1997 navíc povodně, které 
smetly některé koželužny. Postupně se 
tým zmenšoval, až jsem nakonec zůstal 
jenom já. Mezitím jsme se přestěhovali 

Custom 
K. M. Saddlery

chalup původní šicí stroje. Biče se dě-
laly z  koňské a  hovězí kůže, kterou za 
mokra zakulacovali pomocí kulačky. 
Koně s  bičem najdete vyobrazeného 
i v metylovickém znaku. Proces výroby 
a ukázky kožených předmětů je možné 
vidět v muzeu v Metylovicích.

Martina: Ano, v  Metylovicích máme 
muzeum, které se jmenuje Koža-
ne město. V  muzeu je možné se po 
předchozí domluvě podívat na to, jak 
se biče vyráběly, a  pan Aleš Bílek umí 
o  historii kožedělnictví v  Metylovicích 
krásně vyprávět. Ve vitrínách můžete 
vidět kožené brašny, ale také fotbalové 
míče, anebo například kožené rukavičky. 
K vidění jsou i raznice, sekací nože právě 
pro výrobu rukavic.

Radoslav: První dílna, ve které jsem 
s kůží pracoval, byla právě v prostorách 
dnešního muzea. Když se tam dnes jdu 

Rozhovor 

Manželé Radoslav a Martina Zlých

Kožené zboží vyrábějí v K. M. Saddlery 
i na strojích starých přes 100 let


